
 معاونان پژوهشی دانشگاه های شهید بهشتی و علامه طباطبایی 
 در گفت وگو با »فرهیختگان« مطرح کردند

 چالش های مالی  
انگیزه پژوهش  را کور کرده است

تالیف کتاب، نگارش پایان نامه ها و انجام پروژه های تحقیقاتی 
جزئـــی از وظایـــف پژوهشـــی اســـاتید در کنـــار فعالیت هـــای 
آموزشی شان به شمار می رود. حیطه ای که اهمیتش در دنیای 
امـــروز از تربیـــت نیروی انســـانی بیشـــتر نباشـــد، کمتر نیســـت. 
در اصـــل بـــازوی پژوهشـــی دانشـــگاه ها که به وســـیله اعضای 
هیات علمـــی حرکـــت می کنـــد، هموارکننده مســـیر رســـیدن به 
علـــوم جدیـــد و تبدیل کردن علم و فنـــاوری به محصولات تازه 
با تکنولوژی های بالاست. هرچند اهمیت غیرقابل انکار حوزه 
پژوهش در نظام آموزش عالی امروز ایران و دنیا را نمی توان کتمان 
کرد اما واقعیت اینکه براســـاس آمار منتشرشـــده از سوی وزارت 

علوم در حوزه ارتباط با جامعه و صنعت از ســـوی دانشـــگاه ها 
اعضـــای هیات علمـــی دانشـــگاه ها تمایل چندانـــی به انجام 
فعالیت هـــای تحقیقاتی ندارند. مســـاله ای کـــه البته نمی توان 
علـــت آن را تنهـــا متوجـــه خود اســـاتید کرد، بلکه بخشـــی از آن 
بـــه عدم توجه آیین نامـــه ارتقا به این حوزه و نبود حمایت های 
مالـــی اثرگذار از فعالیت های پژوهشـــی برمی گـــردد. نکته دیگر 
اینکه انجام یک کار پژوهشی از حیث زمانی هم تفاوت بسیار 
یادی با فعالیت های آموزشـــی دارد و اســـاتید باید بخش قابل  ز
توجهـــی از زمـــان خـــود را صـــرف این حـــوزه کننـــد، زمانی که در 
مقابل آورده چندانی برای آنها نخواهد داشت. در این گزارش 
به ســـراغ معاونان پژوهشـــی دو دانشگاه شهید بهشتی و علامه 
طباطبایی رفتیم تا تصویری نســـبتا روشـــن از وضعیت پژوهشی 

این دو دانشگاه ارائه دهند که در ادامه می خوانید.
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مرحله کشوری حامیم )دوره توانمندسازی دانشجویان فعال فرهنگی، سیاسی 

و اجتماعی( از چهارشنبه 25 بهمن ماه با حضور بیش از 500 نفر از دانشجویان 
دانشگاه های سراسر کشور در اردوگاه سیدالشهدا آبعلی آغاز شده و در حال 
برگزاری اســـت. در این دوره با نزدیک بودن ایام انتخابات آن هم در شـــرایط 

امروز خاورمیانه، حضور چهره های سیاسی در راستای پاسخ به سوالات ذهنی 
دانشجویان اهمیت دوچندانی پیدا کرده است.  محمدجواد ظریف، وزیر سابق 
امور خارجه با حضور در این اردوگاه به عنوان سخنران نشست »نظم جدید 

در دنیا« در کنار تشـــریح وضعیت امروز خاورمیانه و جایگاه ایران در شـــرایط 
جدید امروز دنیا، به ســـوالات دانشـــجویان درباره برجام، آینده کشور در حوزه 
دیپلماسی و... پاسخ داد. در ادامه بخش هایی از این نشست را می خوانید.

   صدام باور نمی کرد که تا جمهوری اسلامی هست، 
سرنگون شود

آمریکایی ها اول حمله کردند به عراق که کویت را به خیال خودشان آزاد کنند. 
حالا شما بروید و سوابق را نگاه کنید، زمانی که صدام به ایپریل گلاسپی، سفیر 
یم؛ ســـفیر آمریکا در جواب  آمریکا در بغداد می گوید ما با کویت مشـــکل دار
می گوید ما در مشـــکل شـــما دخالت نمی کنیم. صدام نیز خیال می کند که 
کید می کنم،  آمریکا یی ها  چراغ سبز داده اند که جلو برود. چیزی که بر روی آن تا
درک درســـت اســـت. مامور CIA می گوید که وقتی صدام را از ســـوراخ موش 
ی  بیرون کشـــیدند، صدام می گفت من باور نمی کردم که تا زمانی که جمهور
اســـلامی وجود دارد شـــما من را ســـرنگون کنید. چون من بزرگ ترین قدرت در 

ی اسلامی بودم. برخی از تصورات غلط است.  برابر جمهور
عراق به کویت حمله  کرد، حمله ای که آمریکایی ها  گرا دادند تا انجام دهد، 
یه، عراق را از  ی 30 و خرده ای کشـــور و حتی ســـور یـــکا بـــا همکار بعـــد از آن آمر
گر اتفاقاتی که من نمی خواهم به آن اشـــاره ای کنم، نبود،  کویـــت خـــارج کرد. ا

آمریکا حتی عراق را نیز می گرفت. ترس از ایران بود که  عراق را نگرفت. 
دو مورد آخر را نیز بگویم. در ســـال 2001 یا 1380، آمریکا به افغانســـتان حمله 
کرد. بعد از آن در سال 2003، به عراق نیز حمله کرد. یک مورد در دوران پدر و 
ی خواهان این کار را  دو مورد در دوران پسر بود. خیال نکنید که تنها جمهور
ی نظامی مان اســـتفاده  کردند؛ اجماع داخل آمریکا این بود که ما باید از نیرو
کنیـــم. بنابرایـــن در دوره هشـــت ســـال کلینتون، بدون اســـتثنا هر ســـال یک 
عملیات نظامی صورت گرفت. حمله به ســـودان و ســـومالی، حمله به لیبی، 
کوزوو و چندین حمله به عراق اتفاق افتاد. حتی زمانی که میلوشویچ قصد 
ی را حفظ کند، آمریکایی ها اعلام کردند که این کشـــور  داشـــت که یوگســـلاو

در حوزه منابع حیاتی ما نیست تا فرصتی برای اقدامات خود پیدا کنند. 
ی نظامی برای پیشبرد اهداف  بین سال 1990 تا سال 2003 آمریکا مرتبا  از نیرو
خود استفاده کرد. به این دلیل که قدرت را نهادینه کند. در سال 2002، آمریکا 
فهمید که یک حمله نظامی به افغانستان برای تثبیت قدرتش کافی نیست 
و باید باز هم اقدام کند. دعوا بود که به کجا و چه کســـی حمله کنند. محور 
ید؟ در 20 ژانویه 2002؛ آمد و ســـه کشـــور را به عنوان محور  شـــرارت را به یاد دار
شـــرارت گفت. کل لابی اســـرائیل، اعراب و ســـازمان منافقین فشار آوردند که 
یه 2002، مقاله  کشور بعدی باید ایران باشد و نه عراق. )استناد می کنم به 7 فور
نشـــریه واشنگتن پســـت( شـــارون در آمریکا گفت بغداد آدرس غلط اســـت و 

آدرس درست برای ما تهران است. 

   آمریکا در نهادینه کردن جهان تک قطبی شکست خورد
یـــکا در عـــراق جا انداخت، که پســـربچه ها به بغـــداد می روند و  ی را آمر شـــعار
ی بر ایران  مردان واقعی به تهران می روند. اما به این نتیجه رســـیدند که پیروز
آســـان نیســـت؛ به این دلیل که عراق حمایت مردمش را نداشـــت اما ایران آن 
ی رفت.  یـــکا به این باز را داشـــت. روزنامه هـــا و مجـــلات را نگاه کنید. لذا آمر
ی شکست خورد که کنگره آمریکا گروه  در سال 2004 آمریکا چنان در این باز
دو حزبی را تشکیل داد، برای اینکه بررسی داشته باشد که چرا آمریکا با استفاده 
ی نظامی موفق نشده است. این نتیجه را گرفتند که استفاده  آمریکا از  از نیرو
ی نظامی، برای نهادینه کردن جهان یک قطبی شکست خورد. سال 2004  نیرو
در کنگـــره آمریکا این نتیجه گرفته شـــد. بنابرایـــن آمریکایی  ها در این جهان 
 ... متلاطمی که معلوم نبود به کجا می رود و باعث سرنگونی صدام و قذافی و

شد، به نتیجه ای نرسیدند. 
اشتباه محاسبه گاهی در افراط و گاهی در تفریط به وجود می آید. یعنی صدام 
گفت که الان وقت قدرت افزایی است و بی مهابا و بی گدار به آب زد و از سمت 
دیگر قذافی از سمت دیگر ترسید و تمام امکانات خود را تحویل داد و او نیز 
سرنگون شد. یعنی افراط و تفریط در شناخت واقعیت ها نتیجه یکسانی دارد. 

   آمریکا خروج خود از افغانستان را گدایی کرد
 آنها سرنگون شدند اما آمریکا نیز به نتیجه خودش نرسید. شکست عراق و 
گر به معنی  ی آمریکا نبود. ا ی و افغانستان به آمریکا، به معنی پیروز یوگسلاو
ی آمریکا بود، چرا 20 ســـال بعد از ســـال 2001، آمد و با همان گروهی که  پیروز
ی برای نابودی آن کرده بود، ســـازش کرد؟ من این  آن را ســـاقط و هزینه بســـیار
اصطلاح را به کار می برم که خروج خود را از افغانستان گدایی کرد. موافقتی 
را در قطر امضا کردند که طالبان را امارت اسلامی افغانستان نامیدند. اولین 
کســـی که به جز طالبان، آنها را امارت اســـلامی افغانســـتان نامید، خود آمریکا 
بود. این یعنی شکســـت و معنی دیگری ندارد. لذا نتوانســـت به اهداف خود 

برسد. در عراق توانست؟ کجا توانست به اهداف خود برسد؟ 

   چینی ها به راه تجارت، صنعت و نوآوری رفتند
در این دوره پرتلاطم، چینی ها چه مسیری را در پیش گرفتند؟ مرحله به مرحله 
از تجارت، صنعت، نوآوری و دانش را گذراندند. چینی ها اول تجارت را شروع 
کردند، بعد از آن به کارخانه تجارت محصول رسیدند. بعد دیدند که می توانند 
گر  یک قدم دیگر هم رو به جلو بروند و تبدیل به کارخانه تولید نوآوری شدند. ا
به چین بروید، حاضر است که کارخانه تولید محصولاتش را به شما بفروشد. 
وزیرخارجه چین به ما و قزاقستان این پیشنهاد را داد که حاضر هستند کارخانه 
تولیدشـــان را صادر کنند. این تفکر مانند واکســـن کرونا وجود داشـــت که چرا 
کارخانه دســـت دوم چینی بخریم و بهتر اســـت که خودمان درســـت کنیم و 
یم. این تفکر تا حدی خوب است اما باید از برخی از امکانات استفاده  بساز
کرد. چین از این بخش عبور می کند تا در حوزه دانش و فناوری تولیداتی داشته 
باشـــد.  دیگر کپی برداری نمی کند، اما این را از قبل  برنامه ریزی کرده اســـت. 
بـــا ایـــن وجـــود که قدرت نظامی را از دســـت داده اما ســـعی دارد تا قدرت های 
دیگری را به دســـت بیاورد. از حرف های من به این صورت برداشـــت نشود که 
قـــدرت نظامـــی و اقتصادی بد اســـت، نه، تمام اینها لازم اســـت. چین قدرت 
نظامی خود را افزایش داده و 300 میلیارد دلار در سال، هزینه نظامی می کند. 
پول کمی نیســـت، مخصوصا با این وجود که هزینه تولید و نیروی انســـانی در 
چین، از هزینه آمریکا بسیار پایین تر است. اگر چین خودش را از بازار آمریکا 

کنار بکشد، توان خرید  مردم آمریکا  به شدت افت می کند. 

   آمریکا روسیه را در دام اوکراین گرفتار کرد 
لذا 300 میلیارد دلار چین معانی بسیاری دارد. به همین خاطر است که توانسته 

ی  ک و فضای آمریکا رفته و عکسبردار بالنی بسازد که برای چندین بار به خا
کـــرده اســـت. وقتی که آمریکایی ها این بالـــن را گرفتند، چینی ها چه گفتند؟ 
گفتند که اشتباه شده و ما قصد نداشتیم و باد آن را آورد و راهش را گم کرد. به 
این خاطر که تصمیم گرفته است در این دنیا با آمریکا چه رقابتی داشته باشد. 
آمریکا روسیه را در دام اوکراین گرفتار کرد؛ پوتین در مصاحبه ای گفته است 
که من می خواستم مذاکره کنم اما آمریکایی ها مذاکره نمی کردند. آنها برای من 
دام گذاشتند و من را مجبور کردند. گرچه چیزی اشتباه استراتژیک روسیه را 
توجیه نمی کند. چین هم نمی خواهد. بنابراین اگر این کشورها برای خودشان با 
آمریکا درگیر نمی شوند، بدانیم که برای ما نیز درگیر نخواهند شد. توقع نداشته 
گر نشدند بگوییم که چقدر  باشـــیم که چین و روســـیه برای ما درگیر شـــوند و ا
نامرد یا نازن هستند. دنیا دنیای جوانمردی نیست و دنیای منافع است. خانم 
ی  پلوســـی، رئیس ســـابق مرکز نمایندگان آمریکا، با هواپیماهای آمریکایی رو
ک تایوان  نشستند و چینی ها برخوردی نکردند. نه می گویم خوب است  خا
و نه بد، می گویم که چین برای خودش این کار را نمی کند و یقینا برای ما نیز 
حاضر نیســـت. چین و روســـیه حتما تحریم های آمریکا را رعایت می کنند، 
چـــون می خواهنـــد تجارت خود را ادامه دهند. این شـــناخت دنیاســـت، لذا 
ی وارد شد و گفت که من رقابتم را  چین در حوزه تجارت، صنعت و تکنولوژ
اینجا تعریف می کنم و در حوزه ای که رقابت خود را تعریف کرده، می ایستد. 

   از چین و روسیه به اندازه خودشان توقع داشته باشیم
ی دنیا  ی تعریف کرد. می خواهد امپراتور انرژ روسیه رقابت خود را در حوزه انرژ
ی نمی کند.  ی همکار شود. به همین دلیل است که روسیه با ما در حوزه انرژ
ی خود را در ترکیه ای که به اوکراین کمک می کند، می گذارد  روسیه هاب انرژ
امـــا ایـــران نمی آورد. احتمالا می گویید چقدر نمک نشـــناس هســـتند، اما نه، 
اســـتراتژی روســـیه این اســـت. آیا این موضوع نشـــان می دهد که روســـیه نباید 
، باید باشد. من در دوران وزارتم 28  همســـایه اســـتراتژیک برای ما باشـــد؟ خیر
سفر به روسیه داشتم. چین و روسیه کشورهای مهمی هستند اما باید به اندازه 

خودشان توقع داشته باشیم. 

   برجام  تنها در ۲ کشور دنیا به مشکل خورد
پایی ها چه کردند؟ آمریکایی ها عادت به توافق ندارند. برجام در دو جای  ارو
دنیا مشکل داشت. یکی در ایران و دیگری در آمریکا بود. چرا؟ به این دلیل که 
آمریکایی ها عادت بده و بستان ندارند. همیشه باید بستانند؛ ترامپ گفت 
یخ آمریکا اســـت و کلاه گشـــادی بود که ســـر آمریکا  که برجام بدترین توافق تار
رفت. گفت که من پنج دقیقه مصاحبه فلانی را با چار لی رز دیدم و  گفتم که 
یادی برای کری باهوش است. اما این طور نبود  کری از پس این فرد بر نمی آید. ز
کرات بده و بستانی ندارد. آمریکا فقط باید تحمیل  و آمریکا عادت ورود به مذا
کند و این قاعده را دارد، از دنیا جداست و هر زمان که خواسته همین کار را 
یم و می گوییم زمانی که  کرده اســـت. در صورتی که ما عادت به مقاومت دار
یاد اســـت و ســـتانده ها کم، باید مقاومت داشـــته  در هر توافقی داده های ما ز
یم و سازش را بد می دانیم. چون سابقه  باشیم. ما و آمریکا عادت به توافق ندار
یخی ما این بوده که هر گاه توافق کردیم، ســـرمان کلاه رفته اســـت. چرا به  تار
این صورت اســـت؟ چون ما زمانی به ســـراغ توافق رفته ایم که انتخاب دیگری 
نداشـــته ایم. زمانی که انتخاب داشـــتیم به سراغ توافق نرفتیم. ما چه زمانی به 
پایی ها  سراغ ترکمنچای رفتیم؟ زمانی که به پشت قزوین رسیده بودند. اما ارو
گزیر به توافق هســـتند. لذا  برای حیات شـــان، از جنگ جهانی دوم به بعد، نا
پا با هم  به بده بستان، عادت کرده اند. بده بستان نکنند نمی تواند داخل ارو
زندگی کنند. فرانســـه و آلمان 60 یا 70 ســـال پیش همدیگر را می کشـــتند؛ در 
گزیر شده اند که توافق کنند. با همسایه شان نتوانستند زندگی کنند.  نتیجه نا
پاشـــی  کره اســـت. بعد از فرو پایی ها توانی به دســـت آوردند و آن توان مذا ارو
پا در این خط رفت که هنجارهایش را به دنیا تحمیل کند.  جهان دو قطبی ارو

   ارزش های اروپایی  به دنیا و حتی آمریکا تحمیل می شود
پایی ها عادت کردند که ارزش هایشـــان را به دنیا و شـــمول آمریکا از طریق  ارو
کره تحمیل کنند. بعد از ســـال 1990 می بینید که تمام ارزش هایی که به  مذا
پایی اســـت و الزاما غربی نیســـت. دیوان  کم می شـــود ارزش  های ارو دنیا حا
بین المللی کیفری، در دهه 90 و در اوج نقطه قدرت آمریکا و علی رغم مخالفت 

پا بلد است.  پایی ها تاسیس شد. چون ارو آن، توسط ارو
پایی ها عرضه نداشـــتند که اینســـتکس را به راه بیندازند که بتواند  تهاتری  ارو
پـــا و ایـــران در برجام داشـــته باشـــد؟ اما چه می توانســـتند کنند؟ این  بیـــن ارو
پا به عنوان حوزه مزیت نسبی خودش انتخاب کرده بود؛  حوزه ای نبود که ارو
پا، توانست هر زمان که همراه آمریکا نشد مانع موفقیت آمریکا در سازمان  ارو
کـــره می کردیم، آمریکا  پایی ها مذا ملـــل متحـــد شـــود. از 82 تـــا 84 که ما بـــا ارو
پا ما را از شورای  سعی داشت ما را به شورای امنیت ببرد اما از سمت دیگر  ارو
حکام خارج کرد. در دوران ترامپ، آمریکا تمام تلاشـــش را کرد؛ که تحریم ها 
علیه ایران را در شورای امنیت برگرداند و 13 به 2 شکست خورد. ما آمریکا را 
پا به کمک ما شکست داد. ممکن است که اصلا  شکست ندادیم، بلکه ارو
گر شورای امنیت کیلویی چند  شما بگویید که شورای امنیت مثقالی چند؟ ا
ی در ســـایت وزارت خارجه گذاشتند که 300  بود، چرا آمریکایی ها روز شـــمار

روز دیگر تحریم های تسلیحاتی ایران تمام می شود؟
آقای پمپئو رفت که از دنیا قطعنامه ای بگیرد تا این تحریم ها ماندگار شـــود. 
قطعنامه 35بندی در خرداد 99 ارائه کردند و موفق نشدند و در تیر 99 آن را به 
چهار بند رساندند، چرا که بسیار برایشان اهمیت داشت. آقای پنس، معاون 
رئیس جمهور وقت، به کشورهای عضو شورای امنیت رفت و 13 به 2 شکست 
خـــورد. بنابراین حتما بـــرای آمریکا اهمیتی دارد که اینقدر تلاش می کند، اما 
پا می تواند اثرگذار باشـــد. یعنی  نتوانســـت پیروز شـــود، چرا که در این حوزه ارو
، مزیت نسبی خود  کشورها حوزه های مزیت نسبی خود را تعیین کردند. قطر
را این گرفته که الجزیره را اســـتفاده کند و حماس نیز در قطر اســـت. مزیت 

نسبی تنها با قدرت مادی نیست. 

   هیچ کس به اندازه من 
از موشک جمهوری اسلامی دفاع نکرد

آنچه من سعی دارم به شما بگویم، این است که مزیت نسبی جمهوری اسلامی 
پیام انقلاب اسلامی است. پیام انقلاب را دست کم نگیرید، درست است که 

ما به مقاومت سلاح دادیم، اما آنچه که مقاومت را تشکیل داد پیام انقلاب و 
ی بود. پیام انقلاب ما یکی از بال های قدرت است. شما هرکدام تان  خودباور
ی داشته  ی های سازه انگار که علوم انسانی می خوانید، مطالعه ای درباره تئور
باشـــید. می گویند که قدرت دو بال دارد، یک بال قدرت مادی اســـت و بال 
دیگر قدرت  انگیزشـــی اســـت. قدرت  انگیزشی همان پیام هایی است که ما 
می گفتیم خون بر شمشیر پیروز است یا پیام انقلاب و صدور انقلاب است. 
صدور انقلاب و حمایت از مستضعفین در قانون اساسی پیام انقلاب است. 
به همین دلیل زمانی که کیســـینجر گفت: »ایران باید بین یک کشـــور بودن و 
یک آرمان بودن، یکی را انتخاب کند«، گفتم: »مگر شما آمریکایی ها حاضرید 
ید و یک بال قدرت را بشکنید؟ درست  که قدرت  انگیزشی خود را کنار بگذار
اســـت که دروغ می گویید و دموکراســـی را پیش نمی برید اما حاضرید بگویید 

ما دموکراسی را نمی خواهیم؟«
دوستان ما در ایران که می گویند قدرت آرمانی ما مانع به قدرت رسیدن ماست 
اتفاقا قدرت را نفهمیده اند. اما قدرت آرمانی را باید تعریف کنیم. قدرت آرمانی 
ی و رضایتمندی مردمان است. قدرت ما در مردم ماست. سلاح  ما خودباور
ی است. من سه تا تحریم، دو تا از آمریکا و یکی از کانادا  بسیار خوبی و ضرور
دارم. از زمانـــی کـــه از وزارت کنار رفتم نیز از ایران بیرون نرفته ام. هیچ کس نیز 
ی اســـلامی دفاع نکرد و هنوز هم می کنم. اما  به اندازه من از موشـــک جمهور
به این مورد معتقدم که موشـــک باید در کنار مردم و نه به جای مردم باشـــد. 

همچنین معتقد هستم که اقتصاد، در کنار مردم و نه به جای مردم باشد. 

   موشک مهم است، اما مردم مهم ترند
مـــن می خواهـــم اشـــاره ای به آیات قرآن داشـــته باشـــم، از ســـوره انفـــال آیه 55 
ذینَ کَفَرُوا فَهـــمْ لایُومِنُونَ« بدترین 

َّ
وَابِّ عِنْدَ اللّه ال

َ
 شَـــرَّ الـــدّ

َ
شـــروع می کنم. »إِنّ

جانوران نزد خدا، کسانی هستند که کافر شده اند و ایمان نمی آورند. در ادامه 
ذینَ عاهدْتَ مِنْهمْ« اشـــاره دارد که این کفار کســـانی هستند که 

َّ
می فرماید»ال

قُونَ« و این  ة وَ همْ لایَتَّ بـــا آنهـــا پیمان بســـتیم. »ثُمَّ یَنْقُضُونَ عَهدَهمْ فی کُلِّ مَـــرَّ
کفار هر بار نیز پیمان خود را شکســـته اند. من می خواهم بگویم که ســـلاح در 
گر در جنگ به آنها رســـیدی،  کنار مردم باید باشـــد. در ادامه اشـــاره دارد که ا
گر ترســـیدی که آنها خیانـــت کنند، تو نیز  حملـــه کـــن تا بلکه بیدار شـــوند و ا
اعـــلام کـــن که مقابلـــه به مثل می کنی. در آیه بعدی می فرمایند »وَ لایَحْسَـــبَنَّ 
ی  همْ لایُعْجِزُونَ« کسانی که کافر شدند فکر نکنند که باز

َ
ذینَ کَفَرُوا سَبَقُوا إِنّ

َّ
ال

کـــه نمی توانند مســـلمین را به عجـــز وادار کنند. در آیه بعد نیز  را برده انـــد؛ چرا
اشاره می شود که برای این کفار انواع قدرت را و هرچه نیرو وجود دارد، فراهم 
کنید تا بازدارندگی  باشـــد درمقابل دشـــمنان خودتان و خدا و دشـــمنانی که 

شما نمی شناسید و خدا می شناسد. 
در آیـــه بعـــدی، بعد از اینکه گفته شـــد با ایـــن کفار بجنگ و با آنها مقابله کن 
گر صلح خواســـتند تو بپذیر و اصالت را به صلح داده اســـت؛ می گوید:  اما ا
همین کفار پیمان شکن ممکن است که کلک بزنند. آن وقت ایمان به خدا 
برایت کافی اســـت و او کســـی اســـت که به نثر خود از مومنان حمایت کرد و 
گر هرچه در دنیا بود هزینه می کردی نمی توانستی  بین آنها الفت برقرار کرد و ا

این الفت را ایجاد کنی!
دقت کنید که قاعده قرآن برخورد بامحبت با مردم است. همیشه این آیه یادتان 
باشد که می فرماید رحمت خدا بر تو به عنوان پیامبر این بود که با مردم مهربان 
کنده می شـــدند و می گوید  گر تو با مردم بدخلق بودی، از دورت پرا شـــدی و ا
گر هرچه در دنیا بود را هزینه می کردی نمی توانستی این الفت را فراهم کنی.  ا
ی اســـلامی،  نقـــش مـــردم را نباید مـــا فراموش کنیـــم و قدرت معنایی جمهور
قدرتی که امام خمینی)ره( در زمان شاه و دوقطبی جهان آن را فهمید، مردم 
بودند. ما باید امروز که مردم کنشـــگر هســـتند و دنیا تک قطبی شـــده و دختر 
ی می تواند حرکتی را راه بیندازد، بدانیم که مردم مهم هســـتند. موشـــک  نروژ
مهم اســـت، اما مردم مهم ترند. قدرتی که صدام را به زانو درآورد و تحریم ها را 

شکست، قدرت مردم بود. 

   خودباوری انقلاب را به امیدی برای آینده جهان 
بدل کرده است

گر 100 تا داشتی به 1000 نیرو پیروز  گر 20 مومن داشتی بر 200 تا پیروز می شوی، ا ا
می شوی! نقش مردم و باورمندان در کنار نقش های دیگر اهمیت دارد. مایی 
ی  که زودتر از همه فهمیدیم که دنیا تغییر کرده و آمریکا قدرت نیست و شورو
یم. امام  با تمام امکانات در مسیر نابودی است، نباید این باورها را کنار بگذار
ی می بخشـــد بلکه  نیز گفت که فکر نکنید این ســـلاح ماســـت که به ما پیروز
ی است که  که این خودباور یم؛ چرا یمان را کنار نگذار مردم هستند. خودباور
انقلاب اســـلامی ایران را تبدیل به یک امید برای آینده جهان کرده اســـت. ما 
باید برای دنیا الهام بخش باشیم، سند چشم انداز نیز همین را می گوید. باید 
یم. ما ایرانی ها  به آینده امید داشته باشیم اما آینده را براساس واقعیات بساز
یاد از حد آرزو می کنیم. باید روراســـت باشـــم، پارســـال گروهی آرزو می کردند  ز

که با سختگیری حجاب همه چیز درست می شود. 
آنها یک گروه بودند، یک گروه هم آن طرف خیال کردند با چهارتا شیون زدن، 
حکومت ســـاقط می شـــود، اما آرزو می کردند. چرا اینقدر مهاجرت می کنند؟ 
چون تصور می کنند بروند آنجا، برایشان بهشت برین است، اما نمی دانند که 
بروند خودشان و خانواده شان باید شب تا روز کار کنند، اما بعید هم نیست 
ی کنند یا نه.  آخر بتوانند یک آپارتمان 60 متری را به صورت قســـطی خریدار

ما با واقعیت ها فاصله می گیریم. 
وقتی جاده ای به تونل می رسد، دو خطی که در وسط جاده کشیده شده، به 
یک خط تبدیل می شـــود، حالا ما وقتی دو خط به یک خط تبدیل می شـــود، 
ی می کنیم؟ یعنی از همان ابتدا یک خط را تشکیل می دهیم یا اینکه  چه کار
ی که تا کناره های جاده هم  در وهلـــه اول 10 خـــط را تشـــکیل می دهیم به طـــور
گر از  ماشـــین می ایســـتد و همه هم دیرتر می رســـیم، اما آرزومان این است که ا
کی جاده رانندگی کنیم، زودتر برســـیم. آینده براســـاس واقعیت ها  مســـیر خا
شـــکل می گیرد. درســـت اســـت که آرزو باید آینده ما را شـــکل دهد و همه مان 
یم،  یم خانه، به طور مثال وقتـــی می خواهیم به تهران برو وقتـــی می خواهیـــم برو
کـــه واقعیات مـــا را به خانه می رســـاند.  ســـمت هـــراز حرکـــت نمی کنیـــم؛ چرا
واقعیات است که باعث پیشرفت کشور می شود. ما ایرانیان 500 سال است 
که می خواهیم نظام هخامنشی را برگردانیم، اما نتیجه اش چه شد؟ نتیجه آن 
شد که از صفویه به سمت قاجار رفتیم و از گلستان به ترکمانچای رسیدیم؛ 

دلیلـــش هـــم این بود که واقعیت ها را ندیدیم. همه مان هم این طور هســـتیم و 
حتی همان برانداز هم تصور می کند با چهار تا نعره کشیدن، حکومت ساقط 
گر کمی ســـختگیری  می شـــود و این همان آرزو اســـت. ما هم تصور می کنیم ا
داشـــته باشـــیم، همه شـــبیه به ما می شـــوند و این هم شدنی نیست. ولی باید 
یم و این  این را بدانیم با این مردم که قدرت ما هســـتند، ما با آنها فرصت دار

یابیم.  مردم تهدید نیستند. باید فرصت ها را در
همکلاســـی بدحجاب و بی حجاب شـــما در دانشگاه می تواند یک فرصت 
که وقتی به خارج  گر به خارج از کشـــور برود؛ چرا برای برای ایران باشـــد حتی ا
رفت، دلش برای خلیج فارس و پدر و مادرش که در تحریم هستند، می سوزد. 
ی کنیم که وقتی این فرد به خارج رفت، آنجا هم احساس کند هنوز  باید کار
این وطن به او علاقه دارد و هنوز ایران، کشـــور خودش اســـت. با آرزو زندگی 
نکنیـــم، بالاخـــره عده ای به خارج از کشـــور رفتند ولـــی می توانیم آنها را معاند 
کنیم یا اینکه آنها را سفیر فرهنگی ایران کنیم، کدام یکی از آنها بهتر است؟ 

تلاش کنیم واقعیات را در مسیر آرزوهایمان شکل دهیم. 

عنوان کردید که ما زمانی ســـراغ توافق رفتیم که چاره دیگری نداشـــتیم، آیا زمان 
مسئولیت شما و دولت قبلی، هیچ چاره ای جز برجام نبود؟

کرات قبل از  . مذا مـــن نبایـــد تصمیم بگیرم که چـــاره ای جز برجام بوده یا خیر
« را بخوانید، در آن آقای صالحی  ما شروع شده بود و جلد »یک راز سر به مهر
کرات مســـقط آغاز شـــده بود و  توضیـــح می دهنـــد قبـــل از دولت یازدهم، مذا
یادی  کره را شروع کند ولی نمونه های ز کمیت به این نتیجه رسید که مذا حا
کره کنیم. جنگ ایران و عراق هم  ید که می توانســـتیم در شـــرایط بهتر مذا دار
می توانســـت در شـــرایط بهتر خاتمه پیدا کند. البته بخشـــی تقصیر من هم 
ی  که ملاحظه و خودسانســـور اســـت و نمی گویـــم مـــا بی تقصیر هســـتیم؛ چرا
کره به نتیجه رسید،  کرات 598 را بنده انجام دادم، وقتی این مذا کردیم. مذا
که فاو و جزیره مجنون را داشـــتیم و خب صبر  وضع مان خیلی بهتر بود؛ چرا
کره که اینها را نداشـــتیم. اما زمان های خیلی  کردیم زمانی رفتیم پای میز مذا
کره درباره برجام داشتیم، می توانستیم قبل از اینکه قطعنامه  بهتری برای مذا
کره و به نتیجه برســـیم، زودتر از آن هم می توانســـتیم  1929 تصویب شـــود، مذا
کره کنیم. ما ابتدای دولت بایدن می توانستیم آمریکا را به برجام برگردانیم.  مذا
کره می کنند، چه می گویند؟  می گفتند برجام بد است، امروز دوستانی که مذا
. دوستانی که  مگر نمی گویند برجام نه یک کلمه بیشتر و نه یک کلمه کمتر
هر چه دلشـــان خواســـت به ما گفتند. نوش جان شـــان یا نوش جان مان! مگر 
؛  همین امروز نمی گویند برجام نه یک کلمه بیشـــتر شـــد و نه یک کلمه کمتر
ســـوال ایـــن اســـت که خب همان زمـــان انجام ندادید و چرا ایـــن فرصت را از 
دســـت دادیم؟ گفتیم که برجام را می خواهیم و درســـت اســـت که اســـم آن را 
چیز دیگری گذاشـــتند؛ اما کاش این صداقت را هم داشـــتند که اســـمش را 

همان برجام می گذاشتند. 
کـــرات رفـــع تحریم ها همان برجام اســـت دیگر و این همان چیزی اســـت  مذا
کـــه 20 بـــار آن را آتـــش زده و آن را دفن کرده و دوســـتان گفتنـــد که جنازه برجام 
متعفن بود. درست است که بهتر از برجام هم می شد، اما آن به شرطی بود که 
کره می کردیم. آیا چاره دیگری بود؟ حتما نبود که قبل از دولت آقای  زودتر مذا
کرات  کره را انجام دهد. ما که مذا روحانی، کشور این تصمیم را گرفت که مذا
کرات را شروع کرده بودم، امروز تکه بزرگ ام  گر من مذا را شروع نکرده بودیم و ا

 جواد ظریف در جمع دانشجویان دوره ملی حامیم از پسا ۷ اکتبر و آینده جهان گفت

 افسانه ساختگی شکست ناپذیری 
و مظلومیت صهیونیست ها  از بین رفت

معاون پژوهشی دانشگاه شهید بهشتی: 
ارزیابی عملکرد اساتید 

با خط کش های متناسب رشته ها  انجام شود
سیده مهری حمیدی سنگدهی، 
ی  ر ن پژوهشـــی و فنـــاو معـــاو
دانشـــگاه شهید بهشـــتی درباره 
دلیل عملکرد پایین اســـاتید در 
حوزه های مختلف مانند تالیف 
کتاب ظرف یک ســـال گذشـــته 
گفت: »بنده در دانشگاه خودمان هم آسیب شناسی انجام دادم 
و تالیف کتاب ها در میان همکاران علوم انسانی که بیشترین 
یم، کمتر شـــده اســـت. حالا می توان دلایل  انتظار را از آنها دار
مختلفی را برای آن دید، اما عملا عذر بدتر از گناه است؛ چراکه 
اساتید ما هر کدام خبره حوزه شان هستند و باید کتاب هایی 
را بنویســـند که به نســـل جوان کمک کند. مثلا چطور می تواند 
بـــازار کار پیـــدا کرده و مســـائل اجتماعی اش را حل کند؛ جای 
چنیـــن تالیف هایـــی در جامعـــه خالـــی اســـت.« او ادامه داد: 
»منظور این نیست که هیچ کتابی در این حوزه ها تالیف نشده، 
بلکه میزان آنها کم است و تالیف آنها هم نیازمند ایجاد برخی 
مشوق هاست، یعنی معاونت پژوهشی دانشگاه ها باید مشوقی 
برای تالیف کتاب ها در نظر بگیرد؛ چراکه امروز امتیاز کتاب ها 
به نســـبت برخی مقالات در برخی دانشـــکده ها کمتر اســـت. 
البته در برخی از دانشگاه هاه مانند دانشگاه ما تلاش کردیم تا 
مشـــوق هایی را برای کتاب هایی که از ســـوی انتشارات معتبر 
مانند انتشـــارات دانشـــگاهی منتشر می شود در نظر بگیریم تا 
کتاب های تالیفی دو تا سه برابر یک مقاله امتیاز داشته باشد.« 

چاپ کردن یک کتاب دیگر برای استاد 
به صرفه نیست

ی دانشـــگاه شـــهید بهشـــتی با بیان  معاون پژوهشـــی و فناور

یادی را صرف  اینکه یک استاد برای تالیف یک کتاب زمان ز
می کند، بیان داشت: »این واقعیت را هم باید مدنظر قرار داد 
کـــه چـــاپ کردن یک کتاب دیگر برای اســـتاد به صرفه نبوده و 
نیازمند حمایت های دانشگاهی است. ما امروز به هر ترتیبی 
تلاش می کنیم تا بتوانیم تیراژ کتاب ها را مانند گذشته حفظ 
کرده و به همان میزان گذشته چاپ کنیم.« حمیدی سنگدهی 
درباره کاهش 34 درصدی میزان اختراعات اســـاتید تصریح 
ک  کـــرد: »نکتـــه اول اینکه در حوزه تعـــداد اختراعات باید ملا
را ســـرانه قـــرار داد، یعنـــی اول در نظر بگیریم که به نســـبت چه 
تعـــداد عضـــو هیات علمـــی، اختراع داشـــته ایم. مســـاله دیگر 
اینکه متاســـفانه ما در جامعه عامه اختراع را ســـاده می بینیم 
درحالی کـــه اختراعـــی کـــه در جامعـــه اتفاق می افتـــد از مقاله 
... کار بیشـــتری را می طلبـــد. به طـــور مثـــال بنده در  و کتـــاب و
ی ام، دو اختراع داشـــته ام که خودم معتقدم همین  ســـابقه کار
یاد اســـت.« او تصریح کرد: »برای اینکه بتوان یک  میزان هم ز
یاد هستیم؛  ثبت اختراع داشت نیازمند صرف زمان و R&D ز
ی اســـاتید در ایـــن حوزه نیاز به  بـــه همیـــن دلیل چرایی کم کار
آسیب شناسی بیشتری دارد تا بفهمیم چرا ثبت اختراع کمتر 
شده است. نکته دیگر اینکه فردی که رشته فنی دارد خیلی به 
سمت تالیف کتاب نمی رود اما درباره رشته انسانی وضعیت 
متفاوت است و این مساله در اختراع هم صادق است، یعنی 
اختراع برای رشـــته های فنی با انســـانی متفاوت است و اصلا 
فردی که در حوزه انسانی است اصلا به این سمت نمی رود و 
ی هم ندارد که این کار را انجام دهد. باید هر رشـــته ای را  نیاز
گر بتوانیم این  بـــا خط کـــش خاص به خودش در نظر بگیریم. ا
یابی اساتید هم  دیدگاه را نهادینه کنیم، حتما شرایط برای ارز

متفاوت می شود. 

معاون پژوهشی دانشگاه علامه طباطبایی:

باید بپذیریم که رغبت گذشته 
برای فعالیت های پژوهشی  وجود ندارند

ن  و معـــا  ، ر حســـین پو د  و ا د
مـــه  علا ه  نشـــگا ا د هشـــی  و پژ
کاهـــش  ه  ر بـــا ر د یـــی  طباطبا
میـــزان اختراعـــات اســـاتید در 
یک سال گذشته گفت: »یکی 
از دلایـــل ایـــن حـــوزه، همـــان 
ی  بحـــث بودجـــه اســـت. نکته دیگـــر بحث بروکراســـی ادار
بـــرای ثبت اختراع به شـــمار می رود، یعنـــی بحث مالکیت 
گر  ی که ا معنـــوی اختراعـــات موضوع مهمی اســـت به طـــور
اســـتاد یا دانشـــجو با یک مقاله به ثبت اختراعی می رســـد، 
مالکیت این اختراع با کیســـت؟ دانشـــگاه، اســـتاد راهنما 
و خـــود دانشـــجو در ایـــن اختـــراع چـــه میزان ســـهم دارند؟ 
متاسفانه به دلیل اینکه بحث مالکیت معنوی هنوز روشن 
ن  ی از اختراعاتی که از دل مقالات بیرو نشده، عملا بسیار
می آید، به سمت ثبت نمی رود.« او ادامه داد: »این باعث 
می شود تا دانشجو یا به صورت خصوصی و از طریق ایجاد 
شرکت دانش بنیان به دنبال ثبت اختراع باشد یا به صورت 
خصوصـــی وارد عمـــل می شـــد، یعنـــی اختلافـــات در حوزه 
مالکیـــت معنوی در کاهش تعداد ثبت اختراعات بی تاثیر 
نبوده است. به همین دلیل از سال گذشته بحث مالکیت 
معنـــوی و آیین نامـــه ایـــن حوزه جدی شـــده اســـت. بحث 
باره حمایت از اختراعات اســـت، یعنی اختراعی  دیگـــر در
ثبـــت می شـــود اما عمـــلا ســـرمایه گذار و شـــتاب دهنده ای 
وجـــود نـــدارد که بتواند از این حوزه حمایت و آن را به تولید 
ن پژوهشـــی دانشگاه علامه طباطبایی  انبوه برســـاند.« معاو
ی از اختراعات در حد ایده هســـتند  یـــح کرد: »بســـیار تصر
و بـــه همیـــن دلیـــل شـــاید بازار خوبی نداشـــته و بـــه مرحله 
سوددهی هم نرسند و این مسائلی است که باعث شده تا 
تمایل به سمت ثبت اختراعات کاهش پیدا کند. یکسری 
مســـائل هم عمومی اســـت، مانند بحث مهاجرت و کاهش 
... باعث می شود تا  انگیزه در این حوزه هم  حقوق اساتید و
کاهـــش پیدا کرده و فضـــای مبهم و ناامنی را برای فعالیت 

در ایـــن حوزه ها ایجاد کند.« 

باید مبالغی خارج از گرنت به اساتید برای تالیف 
کتاب قرار دهیم

حسین پور درباره کاهش تمایل اساتید به تالیف کتاب ها بیان 
داشت: »آمار ما در دانشگاه رو به رشد بوده اما باز هم اگر بخواهیم 
درباره دلایل کاهش این حوزه صحبت کنیم باید عنوان کرد به طور 
مثال ما تالیف کتاب را به ســـمت تحول در علوم انســـانی سوق 
گر قصد تالیف اثری را دارند  دادیم، یعنی به اســـاتید می گوییم ا
باید مثل آن بومی بوده و منابع اسلامی در آن لحاظ شود. مساله 
دیگر اینکه کتاب جزء موارد ماندگار بوده و سالیان متمادی باقی 
می ماند و مانند مقاله نیست که بعد از مدت کوتاهی از رده خارج 
شود؛ اما نکته دیگر اینکه مباحث تشویقی هم در این زمینه وجود 
ندارد، یعنی باید مبالغی خارج از گرنت به اســـاتید برای تالیف 
کید بر اینکه در دانشگاه ما نیز رغبت  کتاب قرار دهیم.« او با تا
اساتید برای تالیف کتاب مانند گذشته نیست، اظهار داشت: 
»کاهش حقوق اساتید در این زمینه اثرگذار است. همچنین در 
برهه ای شاهد بودیم که حقوق را به جهش علمی گره زدیم و این 
کارها منطق علمی نداشـــت و در نتیجه شـــاهد کاهش  انگیزه 
فعالیت اساتید هستیم. وقتی هیچ اثری از فعالیت های پژوهشی 
اســـاتید بر میزان حقوق شان شاهد نیستیم، طبیعتا اساتید هم 
 انگیزه کافی برای حضور در این حوزه ندارند. وقتی هیچ اثری از 
فعالیت های پژوهشی اساتید بر میزان حقوق شان شاهد نیستیم، 
طبیعتا اساتید هم  انگیزه کافی برای حضورر در این حوزه ندارند.« 
معاون پژوهشی دانشگاه علامه طباطبایی تصریح کرد: »مسائل 
روانی که ســـال گذشـــته در فضای دانشگاهی ایجاد شد فضای 
دانشگاهی را در حالت شوک قرار داد و این قبیل حرکت ها که 
از سوی دشمنان شکل گرفت، مسیر دانشگاه را کند کرد؛ با این 
حال در دانشکده علوم انسانی دانشگاه علامه طباطبایی، از سه 
چهار ماه گذشته شاهد بازگشت رویه ها به حالت قبل هستیم، 
البته ما تشویق های گذشته را دوباره اعمال کردیم و هدفمندی 
پژوهش را برای رساله ها 30 میلیون و برای پایان نامه ها 10 میلیون 
در نظـــر گرفتیـــم تا از این طریق بتوانیم از اولویت های پژوهشـــی 
کشـــور حمایت کنیم. با این حال باید بپذیریم که اســـاتید دیگر 

رغبت گذشته را ندارند.« 

ادامه از صفحه۴ ادامه در صفحه۵ 

زهرا رمضانی - فاطمه طاری بخش
گروه دانشگاه

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

کره شـــروع شـــده بود و افرادی  کره را شـــروع نکردیم، بلکه مذا گوشـــم بود! ما مذا
مانند من و دکتر روحانی حتی خبر هم نداشتیم. 

آیا خاورمیانه به سمت یک دولت کامل فلسطینی پیش می رود یا پیش بینی شما 
آن است که به سمت 2دولتی حرکت کرده و نقش ایران در این مساله چیست؟ 
یم صهیونیســـتی 2دولت را به رســـمیت نخواهـــد پذیرفت و به نظر  معتقدم رژ
، مســـیری است که باید فلسطین آپارتایدزدایی شود. باید مراقب  بنده، مســـیر
حرف هایمان باشیم و کسی نباید از حضرت آقا جلوتر برود. مقام معظم رهبری 
بارهـــا فرمودنـــد نمی خواهیـــم کســـی را درون آب بریزیم، کســـی کـــه می گفت 
می خواهیم در آب بریزیم، جمال عبدالناصر بود. ما هیچ وقت این را نگفتیم 
بلکه گفتیم آنجا رفراندوم برگزار شـــود. حالا صهیونیســـت ها می خواهند این 
ی که  تصویر را ایجاد کنند که رفراندوم یعنی کشتار یهودی ها، دقیقا همان کار
کثریت  گر اینجا حکومت ا یم آپارتاید در آفریقای جنوبی می کرد و می گفت ا رژ
باشـــد، یعنی همه سفیدپوســـتان را کشتار می کنند. آیا سفیدپوستان در این 
ی از سفیدپوستان در آنجا حکومت  منطقه کشتار شدند؟ امروز حتی بسیار
می کنند. سیاست خارجی صهیونیست ها دو مبنا دارد که مظلومیت نمایی 
و شکست ناپذیری را شامل می شود. این مقوله را با دو جمله به یکدیگر وصل 
می کننـــد و آن هـــم »دیگـــر هرگز اســـت« یعنی ما دیگر هرگـــز اجازه نمی دهیم 
یهودی کشی و هولوکاست ایجاد شود. این سیاست اسرائیل بوده و در ابتدا 
یســـم اعراب و بعد ســـلاح هسته ای ایران بود و بعد  هولوکاســـت بود، بعد ترور
معجزه هزاره ســـوم بود که هولوکاســـت را تکذیب کرد، اما همه آنها در جهت 
یم صهیونیستی بود. صحبت های رهبری صهیونیست ها را  سیاست های رژ
خلع سلاح می کند. می خواهند رفراندوم شود و آپارتاید کنار گذاشته شود ولی 
اسرائیلی ها هیچ گاه این را نمی پذیرند و اسرائیل حتی 2دولت را هم نمی پذیرد. 
کتبر  شکســـت ناپذیری اســـرائیل در خروجش از لبنان و از غزه و نهایتا در 7 ا
به طور دائم پایان یافت و مظلومیت اسرائیل هم بعد از بیمارستان شفا پایان 
که همه تلاش اسرائیلی ها  یم دوباره آن را زنده کنند؛ چرا یافت و نباید بگذار

آن است که این دو را زنده کنند. 
درســـت اســـت که ســـیدنظام الدین موســـوی عنوان کرد که ظریف ترســـیده 
اســـت، عیـــب نـــدارد بگوید اما نبایـــد فراموش کنیم اولین فـــردی که گفت ما 
نمی خواهیم به غزه برویم، مقام معظم رهبری یک روز بعد از حمله گفتند؛ کسی 
به این فکر کرده که چرا رهبری این صحبت ها را داشتند؟ درباره دکترین بن 
گوریون صحبت کردم؟ دکترین بهبودیان ســـه مبنا دارد که جنگ در خارج 
از ســـرزمین اســـرائیل، جنگ برق آســـا و جنگ غافلگیرکننده، دو جنگ آخر 
یم، اما امروز همه تلاش اســـرائیل این اســـت که جنگ را خارج  را کنار بگذار
کرده  از مرزهایش ببرد. عملیات اسرائیل علیه ما و لبنان چقدر افزایش پیدا
که می خواهد یک جبهه جدیدی ایجاد و این جبهه باعث تنفس  است؟ چرا

آن شود و مقام معظم رهبری این مهم را به خوبی درک کردند. 

در یکی از صحبت هایتان فرمودید ما دیپلماسی را فدای میدان کردیم، منظورتان 
از این سخن چه بوده است؟

این صحبتی خصوصی برای دولت آینده بود. نکته ای که آنجا گفتم، اینجا 
هم گفتم. امنیت ملی براساس قانون اساسی پنج ر کن دارد، ماده 176 قانون 
اساســـی و ترکیـــب شـــورای امنیـــت ملی را در آنجـــا ببینید. وظیفه این شـــورا 
سیاســـت خارجی نیســـت، بلکه سیاست دفاعی است. در سیاست دفاعی 
پنج رکن هم درنظر گرفته که براساس آن یک نماینده از نیروهای مسلح، یک 
نماینـــده از اقتصاد که رئیس ســـازمان برنامه و بودجه اســـت، یـــک نماینده از 
سیاست خارجی که وزیر می شود، یک نماینده از امنیت که وزیر اطلاعات 
و یک نماینده هم از انسجام ملی که وزیر کشور است این پنج رکن را تشکیل 
ی بهینه آن است که این پنج عنصر با یکدیگر هماهنگ  می دهند. زمامدار
بوده و هیچ کدام فدای دیگری نشود. در شرایطی به دلیل موقعیت خارجی ما 
گزیر می شویم که یکی از عناصر امنیت ملی را موقتا بر عناصر دیگر ترجیح  نا
دهیم. یعنی وقتی جنگ است و سرزمین اشغال شده، نگران این نیستیم که 
که می خواهیم ســـرزمین را حفظ  کمی رشـــد اقتصادی کاهش پیدا کند؛ چرا
گر بقا در خطر باشد، ممکن است از سرزمین هم چشم پوشی کنید  کنیم. حالا ا
که  کمااینکه کشورها این کار را کردند. قرارداد ترکمانچای چرا امضا شد؛ چرا
بقا در خطر بود. نمی گویم این قرارداد خوب بود! دوباره رسانه ها تیتر بزنند که 
ظریف از ترکمانچای حمایت کرده، این طور نیست. بلکه ترکمانچای قرارداد 
ننگیـــن بـــود اما قبـــل از آن چه اتفاقی افتاده بود که مجبور شـــدید از تمامیت 
گر قرار بود  ید، البته این برای یک دوران موقتی است. یعنی ا ارضی هم بگذر
کم باشد، وقتی می خواستیم موشک  همیشـــه سیاست خارجی بر میدان حا
گر  درســـت کنیم یا تانک بخریم، می گفتیم سیاســـت خارجی مزاحم است و ا
کم باشـــد، وقتی می گفتیم به ســـرباز پول  قـــرار بـــود تنها اقتصـــاد بر میدان حا
یم به مردم بدهیم، چرا باید  دهیم، این مطرح می شد که به طور مثال پول ندار
به سرباز پول دهیم! به همین دلیل باید در نقطه ای این مهم متوازن می شد. 
گر این توازن به هم بخورد نهایتا خود میدان هم ضرر  آنچه عرض کردم اینکه ا
گر ما رضایتمندی مردم را از دســـت دهیـــم، میدان هم ضرر  می کنـــد. یعنـــی ا
گر نتوانیم دســـتاوردهای میدان را در محیط دیپلماســـی نهادینه  می کند و ا
و نقد کنیم، میدان هم ضرر خواهد کرد. نمی دانم چند نفر شـــب شـــهادت 

قاسم سلیمانی را به یاد دارند؟

یم.  همه مان به خاطر دار
 . ید دیگر یادتان هست چه کسی را آن شب به تلویزیون بردند؟ به خاطر ندار
یادتان هست در برنامه »نگاه یک« چه کسی را بردند؟ مگر سردار سپاه را به 
، بنده را به آن برنامه بردند. به خاطر اینکه کمتر کســـی  این برنامه بردند، خیر
گر این طور نبود که صداوسیما  در ایران روابط بنده و حاج قاســـم را داشـــت. ا
بنده را نمی برد، رسانه ملی عاشق چشم و ابرو بنده نیست و هر روز هم یک 
فحشـــی به بنده می دهد، اما اینکه چرا شـــب شـــهادت حاج قاسم منو بردند 

ی آنتن زنده.  رو

یر این کشور بودید.  شما وز
مملکت وزیر دفاع و رئیس ستاد کل نیروهای مسلح هم داشت، اما چرا من 
گر سردار سلیمانی نبود ما توافق بن را در افغانستان  را بردند؟ بنده بارها گفتم ا
نداشـــتیم. میـــدان و دیپلماســـی هم افزایـــی کردند. میدان و دیپلماســـی در 
حکومت مردمی در عراق هم افزایی کردند. باورتان می شود مقام معظم رهبری 
کره کنیـــم و این هم از دو بار قبل  بـــه مـــن دســـتور دادند که با آمریکایی ها مذا
از حمله به عراق و یک بار هم بعد از حمله به عراق این دســـتور را دادند. آن 
کره نمی کردیم،  زمان بنده سفیر ایران در سازمان ملل بودم. در نیویورک هم مذا
بلکـــه در ژنـــو ایـــن کار را دنبال می کردیم ولـــی مقام معظم رهبری آن حد به من 
کره کنم. یعنی من از نیویورک  محبت داشتند که می گفتند بنده در کشور مذا
به تهران آمده و به وزارت خارجه می رفتم و به دفتر سردار سلیمانی می رفتم و 
کرات می روم چه صحبت هایی انجام دهم و وقتی از  او می گفت وقتی به مذا
کرات بنده را می گرفتند که یکی  کره برمی گشتم، تنها دو نفر مکتوب مذا مذا
ی کامپیوتر  مقام معظم رهبـــری و دیگـــر وزیر امـــور خارجه بود. یک نفر هـــم رو
کـــرات را می دید و او  کـــرات مکتوب را ارائه دهم، مذا بنـــده پیـــش از آنکه مذا

هم حاج قاسم سلیمانی بود. 
کره به مقام معظم رهبری پیغام داده و گفتم اجازه دهید حاج  دور دوم مذا
قاسم هم با من بیایند. )ما خیلی با هم سفر خارجه رفته بودیم و در همان 
یی که او به شـــهادت رســـید، بنده و حاج قاســـم و شهید ابومهدی  خودرو
گر این طور بود  به فرودگاه بغداد رفته بودیم، البته منظورم آن ســـفر نبود و ا

بنده هم ســـعادت شـــهادت را داشتم.( رهبری در پاســـخ گفتند من چهره 
کره می کنم و حاج قاســـم باید چهره  آشـــکار نظام هســـتم و خوب هم مذا
پنهـــان نظـــام باشـــد. منظـــورم از فدا شـــدن دیپلماســـی بـــرای میدان حاج 
قاســـم نبـــوده، بلکه کســـانی بود که باید این هماهنگـــی را انجام می دادند 

امـــا این کار را نکردند. 

منظورتان چه کسانی است؟
دبیرخانه شورای امنیت ملی.

 
آیا آمریکا در شـــرایطی اســـت که اگر مذاکرات به نتیجه نرســـید، اجماع جهانی 

علیه ایران ایجاد کند؟
متاســـفانه بله. یعنی آن رای 13 به 2 که ما در شـــورای امنیت آوردیم و آمریکا 
را شکســـت دادیم و 110 به 10  که در مجمع عمومی آورده و آمریکا را شکســـت 
گر قرار باشـــد همان رای گیری در شـــورای امنیت صورت بگیرد  دادیم، امروز ا
یم را باید از مســـئولان بپرســـید و  یـــم. اینکـــه چرا نمی آور مـــا 5 رای هـــم نمی آور
بنـــده بی تقصیر هســـتم. بـــرای اینکه آمریکا نمی خواهـــد دو بحران همزمان و 
البته الان 3 بحران همزمان داشـــته باشـــد. بنده که همیشـــه می گفتم آمریکا 
نمی تواند، امروز به عنوان کارشناس این موضوع می گویم، می تواند این کار را 
ید. اصلا مگر ســـابقه  انجام دهد. داســـتان کمیســـیون مقام زن را به خاطر دار
ی را از یک کمیســـیون اخراج کنند این یعنی اجماع جهانی.  دارد که کشـــور

امروز از سال گذشته وضعیت بهتر نیست. 

نظرتان درباره موضع دوگانه روسیه علیه جزایر سه گانه چیست؟
گر دنیای دوقطبی بود باید  دنیای امروز ما، دنیای قطبی نیست. درحالی که ا
توقع می داشتیم که در مقابل عربستان نوکر آمریکا، روسیه و چین بیشتر طرف 
ما بودند اما دنیا شـــبکه ای شـــده و آمریکا یک قســـمت آن، چین یک قسمت 
آن و روسیه هم یک قسمت دیگر آن است و ما هم یک قسمتی از این شبکه 
ی از مسائل روشن می شود. شما  گر به این نکته دقت کنید بســـیار هســـتیم. ا
... وصل  کروسافت، چت جی تی پی و امروز با موبایل تان می توانید به گوگل، ما
ید پول دهید  گر نتوانید به چت جی تی پی وصل شوید، مجبور شوید. حالا ا
ید جز  ک متصل نشوید، دیگر چاره ای ندار گر به تیک تا تا این اتفاق بیفتد. ا
اینکه به گوگل وصل شوید اما با این گوشی می توانید به هرکدام از آنها متصل 
گر به من متصل شدی دیگر  شوید. این اختیار را دیگر گوگل ندارد که بگوید ا
ید به بینگ وصل شوید. دنیا هم این طور شده و برای همین است  حق ندار
کـــه عربســـتان کـــه به قول مـــا نوکر آمریکاســـت، می تواند با چین و روســـیه هم 
ارتباط داشـــته باشـــد و اینجاســـت که چون انتخابش گسترده تر است، چین 
یم جز  که می دانند ما چاره ای ندار و روسیه امتیاز بیشتری هم می دهند؛ چرا
یم. دنیا  اینکه به گوگل وصل شـــویم. یعنی ما چاره ای جز چین و روســـیه ندار
ی که چاره دارد، خوب کار می کند. ما 5 میلیارد دلار از روسیه وام  هم با کشور
کم بهره گرفتیم که برای 2 میلیارد و 200 میلیون دلار آن دو پروژه تعریف کردیم 
ی نیروگاه  که یکی برقی کردن قطار اینچه برون به گرمسار و دیگری هم بازساز
سیرجان که از این مبلغ 2 میلیارد و 800 میلیون دلار بود و چون وام دولتی بود، 
از مجلس هم اجازه گرفتیم و به پوتین گفتیم این مبلغ را به جای پیش قسط 
فاز ســـوم بوشـــهر از ما قبول کند اما پاســـخ او این بود که بنده برای دو موضوع 
به شـــما وام ارزان قیمت نمی دهم و آن هم نیروگاه هســـته ای و ســـلاح اســـت. 
دلیلش چه بود؟ این بود که در این دو حوزه رقیب ندارم، ولی در موضوعاتی 
مانند قطار اینچه برون به گرمسار که رقیب دارم، وام ارزان قیمت می دهم. ما 
باید روابط راهبردی با چین و روسیه داشته باشیم اما هیچ گاه هیچ کس نباید 
فکر کند که ایران مســـتعمره اســـت. عربستان چرا به سراغ چین و روسیه رفته 
پا تنها انتخاب هایش باشـــند، تا  گر آمریکا و ارو اســـت؟ برای اینکه می داند ا
خرخره ســـرش را کلاه می گذارند. به همین دلیل منابعش را گســـترده می کند. 
اینکه چین و روسیه با عربستان بر سر جزایر سه گانه این طور برخورد می کنند 
یم. این  متاســـفانه به این دلیل اســـت که می دانند ما انتخاب گســـترده ندار
معنایـــش آن نیســـت کـــه روابط ما با آمریکا عادی می شـــود و بنده معتقدم ما 
هیچ گاه نمی توانیم با آمریکا روابط عادی داشته باشیم و معتقدم با اسرائیل 
هیچ گاه نباید رابطه داشـــته باشـــید اما معتقدم باید با آمریکا مدیریت تنش 
پا مدیریت کنیم. چرا باید این کار را انجام  داشـــته باشـــیم و روابط مان را با ارو
یم  دهیم؟ برای اینکه دیگران احساس نکنند که ما هیچ انتخابی جز آنها ندار
گر این احساس را کنند با آنها نمی توانیم روابط سربلندی داشته باشیم.  و ا

حفـــظ تمامیـــت ارضی ایران در تغییـــرات ژئوپلیتیک و جلوگیری از جنگ داری 
اهمیت اســـت، با این حال شـــاهد افزایش بی ثباتی در برخی از مرزهای کشـــور 
هســـتیم. کشـــورمان چطور می تواند توازن قدرت خود را با دو همسایه ارمنستان 
و آذربایجان حفظ کند و آیا پیمان امنیتی ایران و عراق و عربستان می تواند مانع 

از نفوذ اسرائیل در اقلیم کردستان عراق باشد؟
ی که ایران می توانســـت انجام دهد که  معتقـــدم بعـــد از جنگ غزه اولین کار
آن را هم رهبری انجام دادند و گفتند وارد جنگ نمی شویم. دومین کار را هم 
دیپلمات های ما باید انجام می دادند و فرش را از زیر پای اسرائیل می کشیدند 
و می گفتیـــم مـــا آمـــاده امضای پیمـــان امنیتی با کل کشـــورهای خلیج فارس 
ی اسرائیل نیستند و مردم عرب  هســـتیم. این کشـــورها که عاشق چشم و ابرو
ی کند؟ دلیل  از اســـرائیل متنفرند. اما اینکه چرا اســـرائیل توانسته این طور باز
آن اســـت که اســـرائیل از ایران دشمن ســـاخته و ایران هراسی کرده است. من 
بـــه آن می گویـــم اجمـــاع امنیتی علیه ایران ایجـــاد کرده و ما باید این فرش را از 
گر  یم. عده ای می گویند ا زیر پای اسرائیل می کشیدیم و هنوز هم فرصت دار
مـــا پیمـــان امنیتی با کشـــورهای حاشـــیه خلیج فارس منعقـــد کنیم یا پیمان 
عدم تجاوز ببندیم، دســـت خودمان را بســـته ایم، درحالی که این طور نیســـت 
و دنیا صفر و صد نیســـت. معتقدم ما باید نگاه تهدیدمحورمان را نســـبت به 
که ایرانیان دشمن ما و تهدید  ایرانیان به نگاه فرصت محور تبدیل کنیم؛ چرا
ما نیستند. تهدید را باید محدود کرد اما فرصت را که محدود نمی کنیم، بلکه 
بـــه آن زمـــان بالندگـــی می دهیم. تا زمانی که نگاه تهدیدمحور به همســـایگان 
داشته باشیم، نه اقتصادمان رونق می گیرد نه روابط همسایگی می توانیم برقرار 
کنیم. ما مجبور شـــدیم به همســـایگان مان نگاه تهدیدمحور داشته باشیم به 
خاطر جنگ با عراق اما از جنگ 30 سال گذشته است و الان وقتش است که 
به همسایگان مان نگاه فرصت محور داشته باشیم. برای ما عراق، عربستان، 
کستان  کستان فرصتند. بنده یک بار در یکی از کوچه های پا ، پا امارات، قطر
کســـتانی دور ماشـــین  با ماشـــین پرچم ایران، ماندم و همان موقع یک عده پا
کستان جایی  کستان، دوستی زنده باشد. پا جمع شدند و می گفتند ایران و پا

نیست که ما به آن موشک و پهپاد بزنیم.
 

کستان نیروهای ما را گروگان می گیرد.  پا
عیب ندارد قبلا هم با مذاکره گروگان ها را نجات دادیم. بنده با معاون ستادکل 
کستان رفتیم و تمام گروگان ها را زنده به ایران برگردانیم. ما  نیروهای مسلح به پا
گر این نگاه را داشتیم،  باید نگاه فرصت محور به همسایگان داشته باشیم. ا
آن وقت خط ارتباطی آذربایجان به نخجوان هم، فرصت ما می شود نه تهدید. 
یعنی ایران می تواند شریک آن خط باشد و باید شریک همه ترتیبات منطقه ای 
باشـــد، نه موضوع ترتیبات منطقه ای. این را بدانیم که این ترتیبات بدون ما 
ی میز خواهید  گر شما پشت میز ننشینید، رو یا با حضور ما شکل می گیرد. ا
یم، همگی  بود. همسایگان ما به غیر از ارمنستان که رابطه خوبی هم با آن دار
مســـلمان هســـتند و استکبار جهانی نیســـتند. هرگاه به همسایگان به عنوان 

فرصت نگاه کردیم، موفق خواهیم بود. 


